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 Pensionarii ies în stradă - Se anunţă protest masiv în faţa Guvernului din cauza pensiilor şi a 
deciziilor luate de Violeta Alexandru 
Conducătorii a două federaţii de pensionari au anunţat joi organizarea unui miting în faţa Guvernului pe 
data de 1 octombrie, de Ziua Internaţională a Persoanelor Vârstnice, în semn de protest faţă de mai 
multe măsuri pe care le consideră abuzive faţă de pensionari adoptate recent de ministrul Muncii şi 
Protecţiei Sociale, Violeta Alexandru, transmite Agerpres. 
Liderul uneia dintre federaţiile de pensionari care organizează manifestaţia a menţionat, într-o 
conferinţă de presă, că decizia Guvernului de a majora pensiile cu 14% în loc de aplicarea legislaţiei 
privind majorarea pensiilor cu 40% nu a fost unul din motivele organizării mitingului, însă liderul celei 
de-a doua federaţii de pensionari a enumerat subiectul majorării pensiilor printre motivele organizării 
manifestaţiei. 
Ca prim motiv al organizării mitingului, preşedintele Federaţiei Naţionale a Pensionarilor din România 
(FNPR), Preda Nedelcu, a susţinut că ministrul Muncii şi Protecţiei Sociale, Violeta Alexandru, a decis 
modificarea procedurii de acordare de ajutor financiar pentru pensionarii săraci cu ocazia Zilei 
Internaţionale Persoanelor Vârstnice şi înlocuirea banilor cu alimente, încălcând astfel prevederile Legii 
363 din 2003, privind organizarea sărbătoririi Zilei Internaţionale a Persoanelor Vârstnice - 1 octombrie. 
"Ministrul Muncii nu vrea să respecte această lege, care conţine, printre altele, includerea în bugetul 
Ministerului Muncii a unor sume care să fie folosite pentru acordarea de ajutoare financiare 
pensionarilor aflaţi în dificultate. Aproape de 20 de ani s-a procedat în acest mod, până în acest an, când 
doamna ministru Violeta Alexandru a hotărât să nu respecte această lege şi a stabilit să se acorde 
pensionarilor, din sumele pe care nu le cunoaştem, pachete cu alimente. (...)  
E un drept, e o lege, care aşa începe: 'pentru finanţarea activităţilor care se organizează pentru 
sărbătorirea în România a Zilei Internaţionale a Persoanelor Vârstnice'. (Ministrul Muncii, n.r.) nu dă 
bani! De ce? Numai pentru că are putere? Iar prim-ministrul, căruia i-am sesizat acest abuz al ministrului 
Muncii, nu ia nicio măsură, nu ne dă niciun răspuns. Pentru asta ieşim şi în stradă. Nu este drept", a 
afirmat liderul FNPR. 
Pe de altă parte, Preda Nedelcu i-a reproşat ministrului Muncii că a decis întreruperea remunerării unor 
specialişti din cadrul Consiliului Naţional al Organizaţiilor de Pensionari (CNOP). 
"Doamna ministru a hotărât - cu de la dânsa putere - ca începând cu luna august aparatul acesta de 
lucru al Consiliului să nu mai fie retribuit. Acolo sunt şase sociologi. Unul este bolnav. De două luni ei nu 
şi-au primit salariile, fără nicio justificare. Nu există niciun temei legal. Înţelegem dacă are ceva să se 
răzbune pe noi, liderii organizaţiilor de pensionari. Dar ce are cu acei oameni? A făcut acest lucru 
încălcând fără nicio jenă o lege, Legea 16/2000 privind organizarea acestui Consiliu Naţional al 
Organizaţiilor de Pensionari. (...) Vom protesta pentru această atitudine a ministrului Muncii, care ne 
umileşte pur şi simplu", a menţionat preşedintele Federaţiei. 
Liderul FNPR a subliniat că subiectul creşterii pensiilor nu a fost printre motivele organizării 
manifestaţiei. 
"Nu organizăm mitingul pentru creşterea pensiilor, pentru că ele cresc şi fără să cerem noi", a precizat 
Preda Nedelcu. 
La rândul său, preşedintele Federaţiei Naţionale "Unirea" a Pensionarilor din România (FNUPR), Dumitru 
Cojanu, a confirmat că cele două nemulţumiri enumerate de liderul FNPR i-au determinat pe pensionari 
să iasă în stradă, dar a indicat chestiunea majorării pensiilor drept principal motiv al organizării 
manifestaţiei. 
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"Aceste trei probleme constituie obiectivele principale ale pensionarilor din România la protestul care va 
avea loc în această zi de sărbătoare, 1 octombrie 2020. În loc ca pensionarii să poată să sărbătorească 
ziua acesta importantă pentru ei în nişte condiţii corespunzătoare vieţii şi sănătăţii lor, ei sunt nevoiţi să 
iasă în stradă, să iasă să protesteze. (...) Sunt convins că acţiunile şi măsurile pe care le vom lua, şi 
sprijinul pe care îl vom primi din partea opiniei publice, vor duce la rezultate mai bune privind 
pensionarii din România. Mitingul va fi în Piaţa Victoriei, în faţa Guvernului. Din păcate starea de alertă 
prevede să fie maximum 100 de persoane şi atâtea persoane vor fi şi vor respecta măsurile prevăzute de 
distanţare şi de purtare a măştii", a afirmat preşedintele Federaţiei Naţionale "Unirea" a Pensionarilor 
din România. 
(Sursa: Agerpres) 

 

 Românii își pot cumpăra vechime ca să iasă la pensie. Noile reglementări, aprobate de guvern 
După mai multe rânduri de discuții, Guvernul a aprobat în ședința de joi proiectul de OUG privind unele 
măsuri din domeniul pensiilor publice. Potrivit proiectului, persoanele care nu îndeplinesc condiția 
stagiului de cotizare pentru a accede la pensia pentru limită de vârstă sau anticipată, să contribuie la 
sistem prin plata contribuțiilor de asigurări sociale, pe o perioadă de 6 ani anterioară datei încheierii 
contractului de asigurare socială. 
În nota de fundamentare se arată că este necesară implementarea unor măsuri de lărgire a sferei de 
asigurați ai sistemului public de pensii prin includerea persoanelor care nu au avut calitatea de asigurat 
şi care optează să achite contribuția de asigurări sociale pe o anumită perioadă dând astfel posibilitatea 
exercitării dreptului fundamental la pensie. 
Au fost avute în vedere numeroasele solicitări din partea unor cetăţeni români din ţară şi străinătate 
care nu au fost asigurați la sistemul public din România în anumite perioade de timp. 
Actul normativ are în vedere evitarea de la excluderea socială a unor categorii de persoane care nu ar 
putea accede la pensie pentru limită de vârstă, pensie anticipată, anticipată parțial în cadrul sistemului 
public de pensii întrucât nu îndeplinesc condiţiile prevăzute de lege cu privire la stagiul de cotizare, şi 
care, în lipsa îndeplinirii condiţiilor de pensionare, ar apela la sistemul de asistenţă socială, fapt ce ar 
împovăra bugetul de stat. 
Actul normativ mai prevede completarea art. 159 prin care se urmărește ca, în situații excepționale, 
determinate de distrugerea, degradarea sau pierderea carnetului de muncă, declarate în condițiile legii, 
angajatorii au încetat activitatea și/sau dacă arhiva acestora nu mai poate fi identificată, perioadele 
prevăzute la art. 16 lit. a) pot fi valorificate pe baza informațiilor, respectiv datelor preluate din 
carnetele de muncă, existente în arhiva electronică creată în temeiul Hotărârii Guvernului nr. 
1.768/2005 privind preluarea din carnetele de muncă a datelor referitoare la perioadele de stagiu de 
cotizare realizat în sistemul public de pensii anterior datei de 1 aprilie 2001, cu modificările și 
completările ulterioare. 
Arhiva electronică cuprinde atât datele preluate din carnetele de muncă cât și carnetele de muncă 
scanate. Aceste situații sunt ivite ulterior creării arhivei electronice. 
Potrivit notei de fundamentare, este absolut necesar crearea cadrului legal pentru folosirea, la stabilirea 
drepturilor de pensie, a bazei de date ce conține carnetele de muncă scanate cu atât mai mult cu cât 
persoanele cărora se adresează actul normativ nu mai pot realiza alte venituri din cauza intervenirii 
riscului bătrâneții. Arhiva electronică prevăzută are două componente care cuprind datele preluate din 
carnetele de muncă și datele rezultate din activitatea de scanare a carnetelor de muncă. 
Neadoptarea măsurii legislative propuse are consecințe negative pentru categorii de persoane care se 
află în imposibilitatea de a dovedi activitatea profesională/veniturile de natură salarială considerent 
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pentru care nu îndeplinesc condițiile de pensionare, respectiv stagiul de cotizare, chiar dacă vârsta 
standard de pensionare este împlinită. 
Proiectul de Ordonanță de Urgență a fost elaborat împreună cu Casa Națională de Pensii Publice. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Kurzarbeit: Primii pași pentru aplicarea mecanismului - documente de întocmit 
Până să ajungă să se pună problema solicitării unor bani de la stat, firmele care sunt în situația să aplice 
mecanismul Kurzarbeit din OUG nr. 132/2020 trebuie să adopte anumite chestiuni la nivel intern, să le 
stabilească programele pe o lună întreagă și să întocmească decizii pentru salariații afectați (adică cei 
cărora li se modifică timpul de lucru). Câteva chestiuni pe marginea acestor pași de început pentru 
Kurzarbeit, în viziunea unor specialiști: 
Potrivit OUG nr. 132/2020, angajatorul trebuie să se consulte mai întâi cu sindicatul, reprezentanții 
salariaților sau cu salariații înșiși, după caz, cu privire la adoptarea mecanismului Kurzarbeit la situația 
concretă.  
Acest pas nu trebuie omis, fiind prevăzut expres de ordonanță, așa cum sublinia recent și expertul în 
legislația muncii, Corneliu Bențe. Mai întâi se adoptă, practic, decizia de a aplica acest mecanism, la 
nivelul întregii firme sau doar într-o unitate sau alta, iar abia apoi se particularizează modificarea, prin 
documente, de la salariat la salariat. Cu ocazia aceleiași intervenții, expertul e de părere că adoptarea 
unei decizii colective cu privire la reducerea timpului de muncă în unitate nu este suficientă și niciun 
contract individual de muncă nu se modifică printr-o astfel de decizie colectivă. 
Într-un webinar organizat de avocatnet.ro, consilierul juridic specializat în relații de muncă, Dan Năstase, 
puncta faptul că nu e exclus ca inspectorii să ceară la un control o planificare generală din care să reiasă 
reducerea programului: "Se presupune că, dacă avem un control de la ITM, va trebui să prezentăm 
această planificare a programului din care să reiasă reducerea și - atenție! - vorbim de cel putin cinci zile 
lucrătoare consecutive". 
Apoi vine pasul de emitere a deciziilor ce vizează fiecare salariat căruia i se reduce timpul de lucru. 
Aceste decizii trebuie să parvină salariaților cu măcar cinci zile înainte de aplicarea efectivă a măsurii, nu 
de pe o zi pe alta. Foarte important, cum sublinia expertul în legislația muncii, Corneliu Bențe, este 
ca firma să-i prezinte salariatului în același timp și programul de muncă pentru întreaga lună, așa cum 
cere ordonanța. Decizia va conține inclusiv acest program pe o lună, modul de repartizare pe zile și 
drepturile salariale aferente. Iar transmiterea în Revisal, în mod obișnuit, cel târziu în ziua anterioară 
aplicării măsurii (transmiterea modificării timpului de lucru, fără modificarea normei de muncă, 
subliniază expertul). 
De menționat e că și în declarația pe propria răspundere, firmele care solicită decontarea își asumă 
răspunderea pentru faptul că au stabilit programul de muncă pentru întreaga lună, că au comunicat 
fiecărui salariat afectat decizia, programul și modul de repartizare cu cel puțin cinci zile înainte. 
Atenție! Cei care aplică Kurzarbeit nu pot să reducă pentru respectivii salariați (dar nu e valabil și pentru 
cei care nu au programul redus prin acest mecanism) programul de lucru în temeiul art. 52(3) din Codul 
muncii (reducerea programului de la cinci la patru zile din cauze economice, tehnologice, structurale 
etc.). 
Cât privește condițiile în care această măsură poate fi aplicată în cazul unora sau tuturor salariaților 
dintr-o firmă (nu se fac diferențe între cei cu normă întreagă și cei cu normă fracționată), ordonanța 
impune doar respectarea unui minim de 10% ("măsura afectează cel puțin 10% din numărul de salariați 
ai unității").  
Condiția privind cifra de afaceri exclude din start însă firmele nou-înființate. Reducerea activității este 
justificată de o diminuare a cifrei de afaceri din luna anterioară aplicării Kurzarbeit sau, cel mult, din luna 
dinaintea lunii anterioare acesteia cu cel puțin 10% față de luna similară din anul anterior. În cazul 
organizațiilor neguvernamentale, precum și al angajatorilor din categoria reglementată de OUG 44/2008 

https://avocatnet.ro/articol_55853/Kurzarbeit-21-de-intreb%C4%83ri-%C8%99i-r%C4%83spunsuri-despre-m%C4%83sura-devenit%C4%83-accesibil%C4%83-pentru-angajatori.html?admin_preview=1&recache=1
https://www.facebook.com/unelm.ro/videos/373936916956103
https://www.facebook.com/unelm.ro/videos/373936916956103
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diminuarea se raportează la veniturile realizate, stabilește OUG 132. Din moment ce nu au la ce să se 
raporteze pentru anul trecut, firmele noi nu au cum să justifice aplicarea acestui mecanism. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Prima reacție a premierului după decizia CCR privind dublarea alocațiilor: Cu siguranță mai sunt căi 
de atac 
Guvernul nu este dispus să dubleze alocațiile, așa cum a decis joi Curtea Constituțională, premierul 
Ludovic Orban afirmând că acestea vor fi majorate etapizat, până în iulie 2022. Întrebat dacă mai sunt 
căi de atac, după hotărârea CCR, Orban a răspuns: "Cu siguranţă. Am mai trăit acest episod”. 
Ludovic Orban a afirmat, după decizia CCR, că dublarea alocaţiilor presupune un efort bugetar de 
aproximativ 7 miliarde lei pe an, ceea ce înseamnă o creştere semnificativă a deficitului cu 0,6%. 
"PNL va dubla alocaţiile, dar va dubla alocaţiile aşa cum am hotărât, în cinci trepte, până la ultima 
creştere a alocaţiilor, care va fi la 1 iulie 2022. Deocamdată e numai un anunţ al Curţii Constituţionale, 
aşteptăm motivarea. În funcţie de motivare, vom decide ce avem de făcut. Din punctul nostru de 
vedere, creşterea alocaţiilor este o prioritate pentru PNL, dar această creştere a alocaţiilor trebuie 
făcută ţinând cont de realitatea economică, de resursele aflate la dispoziţia bugetului, astfel încât să nu 
fie o creştere mincinoasă care să nu poată să fie suportată ulterior şi să nu genereze consecinţe 
economice defavorabile”, a declarat Orban. 
Întrebat dacă mai există altă cale de atac după decizia CCR, premierul a răspuns: "Cu siguranţă. Am mai 
trăit acest episod”. 
Judecătorii CCR au decis joi respingerea sesizării Guvernului privind legea care respinge Ordonanţa de 
urgenţă ce prevede creşterea etapizată a alocaţiilor copiilor. Astfel, alocațiile copiilor trebuie să fie 
dublate. 
Ordonanţa de urgenţă adoptată de Guvern prevedea o creştere de 20% de la 1 septembrie, iar 
următoarele creşteri să fie făcute de două ori pe an: 20% pe 1 ianuarie şi 1 iulie, până în 2022. 
Legea prin care urmau să fie mărite alocaţiile a fost promulgată pe 14 ianuarie de preşedintele Klaus 
Iohannis. 
Alocaţiile trebuiau să fie dublate de la 150 de lei la 300 de lei, respectiv de la 300 la 600 de lei pentru 
copiii cu dizabilităţi începând cu 1 martie, dar Guvernul Orban a emis o OUG pentru a proroga termenul 
din cauza lipsei de bani. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Orban: Am luat decizia de a sprijini cu tablete şi studenţii beneficiari ai burselor sociale din 
universităţile cu predare online 
Premierul Ludovic Orban a declarat, joi, că studenţii beneficiari ai burselor sociale din universităţile care 
vor începe cu predare online vor primi tablete, urmând ca sumele pentru achiziţionarea acestora să fie 
decontate din fonduri europene în limita a 50 de milioane de euro. 
„Am luat decizia de a sprijini şi studenţii care sunt beneficiari ai burselor sociale pentru universităţile 
care vor începe online, să decontăm din fonduri europene în limita unei sume de 50 de milioane de euro 
tabletele care sunt achiziţionate”, a precizat Orban la începutul şedinţei de guvern, potrivit Agerpres. 
Premierul a menţionat că în actele normative care urmează să fie adoptate de Executiv este inclusă şi 
prevederea privind acordarea mesei calde şi pentru pensionarii cu pensia mai mică decât cea socială. 
El a mai spus că va fi crescut şi plafonul de decontare din fonduri europene pentru cheltuielile de 
sănătate generate de noul coronavirus. 
Secretarul de stat în Ministerul Fondurilor Europene Carmen Moraru a precizat că pentru şedinţa de 
guvern este pregătită o ordonanţă de urgenţă care reuneşte mai multe modificări ale unor acte 
normative, fiind cuprinse şi aceste prevederi. 
 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24304968-alocatii-copii-dublare-curtea-constitutionala.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24304968-alocatii-copii-dublare-curtea-constitutionala.htm
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„Am inclus modificarea OUG 115. De asemenea, am inclus în modificarea Ordonanţei 44 - universităţile 
de stat vor fi beneficiare de fonduri pentru achiziţionarea de echipamente de protecţie şi unele 
dispozitive de tipul nebulizatoarelor în valoare de 10 milioane de euro.  
Faţă de cele 50 de milioane de euro pe care le aveam deja aprobate, pentru această categorie nouă de 
beneficiari am suplimentat cu încă 10 milioane de euro. (...) În aceeaşi ordonanţă de urgenţă de 
modificare a unor acte normative am pregătit şi Ordonanţa 43 şi propunem suplimentarea plafonului de 
decontare pentru aceste tipuri de echipamente la un 1.200.000.000 lei, din realocări din alte programe. 
(...) Precizez că în acest moment avem depuse proiecte de un miliard de euro, schiţe pe care le vedem în 
sistem şi tot din axa 9, din care decontăm echipamentele medicale, vom deconta şi echipamentele 
pentru şcoli, echipamentele de protecţie şi dispozitivele şi containerele sanitare”, a mai spus Moraru. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Guvernul a aprobat prelungirea până la sfârşitul anului a unor măsuri privind sistemul de asigurări 
sociale de sănătate 
Guvernul a aprobat o ordonanţă de urgenţă care prevede prelungirea până la sfârşitul anului a unor 
măsuri care vizează sistemul de asigurări sociale de sănătate, cu impact "pozitiv" în limitarea răspândirii 
noului coronavirus, precum şi acordarea tuturor persoanelor aflate pe teritoriul României şi suportarea 
din bugetul FNUASS a serviciilor medicale şi medicamentelor pentru tratarea cazurilor COVID-19 şi a 
complicaţiilor acestora. 
Potrivit unui comunicat de presă al Ministerului Sănătăţii, s-a aprobat prelungirea până la data de 31 
decembrie 2020 a următoarelor măsuri: 
* acordarea tuturor persoanelor aflate pe teritoriul României şi suportarea din bugetul FNUASS a 
serviciilor medicale şi medicamentelor pentru tratarea cazurilor COVID-19 şi complicaţiilor acestora; 
* contractarea de către casele de asigurări de sănătate a întregii sume alocate de Casa Naţională de 
Asigurări de Sănătate cu destinaţie servicii medicale spitaliceşti; 
* menţinerea modalităţii de decontare lunară pentru unităţile sanitare cu paturi care furnizează servicii 
medicale spitaliceşti, în regim de spitalizare continuă, fără a mai fi necesară o regularizare a trimestrelor 
II, III şi IV; 
* decontarea serviciilor medicale acordate în unităţile sanitare din asistenţa medicală primară şi 
ambulatoriul de specialitate clinic la nivelul activităţii efectiv realizate, dar nu mai mult de 8 
consultaţii/oră/medic; 
* consultaţiile medicale acordate în asistenţa medicală primară şi ambulatoriul de specialitate, inclusiv 
pentru unele servicii conexe necesare actului medical, pot fi acordate şi la distanţă, utilizând orice 
mijloace de comunicare; 
* posibilitatea ca medicii de familie să prescrie pentru pacienţii cronici medicamente restricţionate din 
Lista cuprinzând denumirile comune internaţionale corespunzătoare medicamentelor de care 
beneficiază asiguraţii, cu sau fără contribuţie personală, pe bază de prescripţie medicală în sistemul de 
asigurări sociale de sănătate, precum şi denumirile comune internaţionale corespunzătoare 
medicamentelor care se acordă în cadrul programelor naţionale de sănătate, aprobată prin Hotărârea 
Guvernului nr. 720/2008, cu modificările şi completările ulterioare; 
* decontarea la nivelul realizat a serviciilor acordate de unităţile specializate, care furnizează consultaţii 
de urgenţă la domiciliu şi transport sanitar neasistat, aflate în relaţie contractuală cu casele de asigurări 
de sănătate, în condiţiile în care acestea depăşesc nivelul contractat; 
* posibilitatea suplimentării sumelor contractate cu casele de asigurări de sănătate cu furnizorii de 
servicii medicale paraclinice, pentru investigaţiile paraclinice efectuate în regim ambulatoriu, necesare 
monitorizării pacienţilor diagnosticaţi cu COVID-19 după externarea din spital; 
* decontarea la nivelul realizat a serviciilor de îngrijiri medicale la domiciliu şi serviciile de îngrijiri 
paliative la domiciliu, în condiţiile în care acestea depăşesc nivelul contractat; 
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* decontarea serviciilor medicale acordate de sanatoriile/secţiile sanatoriale din spitale, care desfăşoară 
activitate, la nivelul indicatorilor realizaţi în limita valorii de contract, dacă se acoperă cheltuielile efectiv 
realizate sau, după caz, la nivelul cheltuielilor efectiv realizate, în limita valorii de contract, în situaţia în 
care valoarea indicatorilor realizaţi este mai mică sau egală cu nivelul cheltuielilor efectiv realizate, fără 
a mai fi necesară o regularizare a trimestrelor II, III şi IV; 
* menţinerea valabilităţii biletelor de trimitere pentru specialităţi clinice, inclusiv cele pentru 
specialitatea medicină fizică şi de reabilitare, biletelor de trimitere pentru specialităţi paraclinice, 
recomandărilor medicale pentru dispozitive medicale, tehnologii şi dispozitive asistive, precum şi a 
deciziilor de aprobare pentru procurarea dispozitivelor medicale, tehnologiilor şi dispozitivelor asistive, 
al căror termen de valabilitate expiră până la data de 31 decembrie 2020. 
În ceea ce priveşte acordarea certificatelor şi indemnizaţiilor de concedii medicale în cadrul sistemului 
de asigurări sociale de sănătate, prin actul normativ s-a aprobat menţinerea alocării în bugetul Fondului 
naţional unic de asigurări sociale de sănătate a sumelor suplimentare pentru decontarea cu prioritate a 
concediilor medicale acordate persoanelor pentru care s-a instituit măsura de carantină sau izolare, 
potrivit dispoziţiilor Legii nr. 136/2020 privind instituirea unor măsuri în domeniul sănătăţii publice în 
situaţii de risc epidemiologic şi biologic. 
"Totodată, se impune şi menţinerea aplicabilităţii măsurilor instituite de către puterea legislativă prin 
Legea nr. 179/2020, respectiv: obligaţia caselor de asigurări de sănătate de a deconta serviciile medicale 
acordate de unităţile sanitare care derulează programe naţionale de sănătate curative la nivelul realizat, 
prin acte adiţionale de suplimentare a sumelor contractate, după încheierea lunii în care serviciile au 
fost acordate, inclusiv dacă a fost depăşit nivelul contractat; posibilitatea suplimentării sumelor 
contractate cu casele de asigurări de sănătate pentru investigaţiile paraclinice şi de imagistică medicală 
efectuate în regim ambulatoriu, necesare monitorizării pacienţilor diagnosticaţi cu COVID-19 după 
externarea din spital şi pentru care furnizorii de servicii medicale paraclinice au  
evidenţe distincte, precum şi a pacienţilor diagnosticaţi cu boli oncologice, diabet, afecţiuni rare, boli 
cardiovasculare, boli cerebrovasculare, boli neurologice, după încheierea lunii în care au fost acordate 
investigaţiile paraclinice, prin acte adiţionale", se arată în comunicat. 
Alte prevederi se referă la: alocarea de sume suplimentare în bugetul Fondului naţional unic de asigurări 
sociale de sănătate pentru decontarea programelor de sănătate curative, precum şi a investigaţiilor 
paraclinice, inclusiv de imagistică medicală menţionate mai sus, la nivelul realizat; decontarea serviciilor 
de dializă precum şi regularizarea trimestrială a acestora, din sumele suplimentare alocate în bugetul 
Fondului naţional unic de asigurări sociale de sănătate cu această destinaţie, se vor efectua ţinând cont 
de prevederile art. 6 alin. (1) din Legea nr. 500/2002 privind finanţele publice, cu modificările şi 
completările ulterioare", se mai arată în comunicat.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Cristian Popa, BNR: La fiecare sută de lei încasată, Statul se împrumută încă 34 de lei. Dacă ar fi banii 
tăi și ai câștiga 100 de lei, cheltuind 134 de lei lună de lună, cât ai putea continua?/ Creșterea pensiilor 
va retrograda ratingul suveran 
”Scriam acum cateva săptămâni că ne jucăm cu focul. Acum cred că este deja fum și începe să se vadă 
fracăra focului și mă refer la deficitul public. Spun asta pentru că este de datoria mea să o spun, pentru 
că mandatul îmi permite și îmi cere să fiu independent și să apăr stabilitatea piețelor financiare. Cred că 
deficitul este elefantul din camera cu porțelanuri în această perioadă. Intrarea în plată a pensiilor 
crescute cu 40% și a altor cheltuieli fără susținere bugetară ar duce la un deficit de 11%, un record 
absolut și care este complet nesustenabil”, a spus joi Cristian Popa, membru în Consiliul de Administrație 
al BNR, la conferința online a Asociației Administratorilor de Fonduri. 
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Ce a mai spus Cristian Popa în intervenția sa: 
 Sunt de acord că deficitul bugetar a crescut peste tot în această perioadă dar nu la un nivel atât de 

ridicat. Nu în țări comparabile cu a noastră. Majoritatea țărilor au făcut cheltuieli temporare pentru 
sănătate, pentru recuperare economică și nu s-au angajat la cheltuieli permanente, repetate an de an și 
pe care poate că nu și le-ar fi permis. Cred că aceasta este marea diferență. Măsurile vor împovăra 
semnificatv și grav bugetul. 

 Nu trebuie să uităm că am intrat în pandemie cu cel mai mare deficit din Europa, peste limita impusă de 
Comisia Europeană și fiind deja în procedură de deficit excesiv. 

 În martie- aprilie am avansat ideea unui deficit de două cifre, lucru care mi-a adus propuneri de pariuri 
din partea prietenilor pentru că părea o exagerare. Se pare că vom avea un deficit de două cifre pare iar 
problema în sine este viitorul pentru că deficitul va fi mare și în anii următori iar reducerea lui va fi 
dificilă. 

 Gradul de îndatorare al țării este pe o pantă ascendentă. cred că contextul ne-a ajutat anul acesta: 
investitorii străini ne-au cumpărat datoria publică anul acesta dar nu putem continua în acest ritm. 

 Mai există și riscul agențiilor de rating care ar putea lua decizia de a ne coborî la statutul de 
nerecomandabil investițiilor. Întrebarea mea e dacă putem lăsa stabilitatea financiară să atârne de un fir 
de ață? Eu cred că răbdarea lor se apropie de sfârșit. 

 Cred că indisciplina fiscală arătată în ultimii ani nu ne ajută. Toate cele 3 agenții vor face un review la 
acest final de an și de la toate avem deja perspectiva negativă. Toate urmăresc îndeaproape ce se 
întâmplă cu legea pensiilor. Cred că dacă va fi promulgată legea vom fi downgradați, dar nu ne poate 
nimeni garanta că nu o vor face înainte ca acest subiect să se închidă. S-ar putea ca doar riscul să se 
întâmple asta să fie de ajuns pentru ei. 

 Mai cred că ne vom împrumuta mai greu și mai scump dacă aprobând cheltuieli pe care nu ni le 
permitem. 

 Când ești pe deficit cheltui bani pe care nu-i ai. Anul acesta la fiecare 100 de lei încasată, Statul se 
împrumută încă 34 de lei doar pentru a-și plăti cheltuielile. Nu se poate continua așa la nesfârșit. Dacă ai 
fi pe bugetul personal și ai câștiga 100 de lei și ai cheltui 134 de lei lună de lună, nu știu cât ai putea 
continua așa. În anii ce vin va trebui să rambursăm aceste împrumuturi-ori noi ori copii noștri.și nu cred 
că e genul de motenire care îi va ajuta pe cei mici prea mult în viață. 

 Peste un anumit nivel al datoriei publice, deficitul începe să frâneze economia sa devină contraproductiv 
să te îndatorezi pentru că costurile cu dobânzile cresc și ele trebuie plătite. 

 E foarte important că piețele au fost bune cu noi, dar știți foarte bine cât de ”sentimentale” pot deveni. 
Azi îți dau bani, mâine îți închid telefonul. Ajungem să depindem tot mai mult de aceste piețe 
sentimentale pentru că avem nevoie de bani tot mai mulți de la ele. Eu discut foarte des cu investitorii. 
Toți se uită la riscul evoluțiilor fiscale. Toți îmi spun că nu le place ce văd. Nu puțini sunt cei care se 
așteaptă la retrogradarea ratingului suveran atribuit României. Și aș mai spune un lucru: probabil că ne-
am fi finanțat mai ieftin dacă nu inițiam proiecte de creștere mare a cheltuielilor. Și cred că deja plătim o 
parte din factură. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 INS: Rata şomajului a urcat la 5,4% în trimestrul doi 
Rata şomajului în România s-a situat la 5,4%, în trimestrul II al anului în curs, în creştere cu 1,1 puncte 
procentuale faţă de cea înregistrată în trimestrul anterior, iar rata de ocupare a populaţiei în vârstă de 
muncă (15-64 ani) a fost de 65,2%, în scădere cu 0,2 puncte procentuale raportat la aceeaşi perioadă de 
referinţă, arată datele Institutului Naţional de Statistică (INS), publicate vineri. 
Conform statisticii oficiale, în T2 2020, rata de ocupare a populaţiei în vârstă de 20 - 64 ani a fost de 
70,4%, cu 0,4 puncte procentuale peste ţinta naţională de 70% stabilită în contextul Strategiei Europa 
2020. 
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În acest context, la nivelul perioadei analizate, populaţia activă a României era de 8,987 milioane de 
persoane, dintre care 8,505 milioane de persoane erau ocupate şi 482.000 erau şomeri. Totodată, rata 
de ocupare a tinerilor (grupa de vârstă 15 - 24 ani) a fost de 24,4%. 
De asemenea, gradul de ocupare a fost mai mare la bărbaţi (73,6% faţă de 56,4% la femei) şi la 
persoanele din mediul urban (66,1%, comparativ cu 64% în mediul rural). 
Pe sexe, ecartul dintre cele două rate ale şomajului a fost de 0,5 puncte procentuale (5,6% la bărbaţi 
faţă de 5,1% la femei), iar pe medii rezidenţiale, de 0,6 puncte procentuale (5,7% în mediul rural, faţă de 
5,1% în mediul urban). 
În acelaşi timp, pe grupe de vârstă, rata şomajului a atins nivelul cel mai ridicat (15,4%) în rândul 
tinerilor, cu vârste între 15 şi 24 de ani. 
"Pandemia COVID19 a afectat piaţa muncii prin scăderea moderată a populaţiei ocupate şi a ratei de 
ocupare şi creşterea numărului de şomeri şi a ratei şomajului. Efectele cele mai vizibile se referă însă la 
creşterea numărului persoanelor ocupate absente de la locul de muncă (persoane ocupate care, deşi au 
un loc de muncă, nu au lucrat nici măcar o oră în cursul săptămânii de referinţă, fiind în concediu - de 
diverse tipuri, zile libere, întreruperea temporară a activităţii pentru diverse motive etc.)", precizează 
INS. 
Potrivit sursei citate, numărul persoanelor ocupate care nu au lucrat nici măcar o oră în săptămâna de 
referinţă a fost, în trimestrul II 2020, de 841.000 de persoane (9,9% din populaţia ocupată), de peste 
patru ori mai mare faţă de trimestrul 1 2020 şi de peste şapte ori mai mare faţă de trimestrul 
corespunzător al anului precedent. 
Dificultăţile economice sau tehnice ale angajatorului (lipsa materiilor prime, a clienţilor sau a 
comenzilor) - a fost indicat drept motiv al absenţei de către 58% dintre persoane, iar puţin peste o 
cincime dintre persoanele absente (21,7%) s-a aflat în concediu de odihnă (inclusiv zile libere, sărbători, 
recuperare), în timp ce 0,4% au absentat pe motiv de boală. 
Totodată, 19,9% dintre persoanele absente au indicat alte motive (printre care concediu fără plată, 
concediu pentru creşterea copilului până la 2 ani etc.).  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Premierul Orban, despre ajutoarele pentru IMM, PFA, ONG: „Cel târziu la 1 octombrie trebuie să 
dăm drumul” 
Cele 3 măsuri de sprijin în valoare totală de 1 miliard de euro urmează să fie deschise eșalonat pentru 
aplicații, începând cu măsura 1 - microgranturi de 2000 de euro, a declarat, joi seara, în ședința de 
guvern, secretarul de stat din Ministerul Economiei Daniela Nicolescu. Între timp, în Parlament, 
modificările la grila de punctaj de la măsura 3 din OUG 130/2020 bat pasul pe loc. 
„S-a făcut preînregistrarea, după ce se adoptă modificările la Ordonanța 130 astăzi, eu zic că în câteva 
zile dăm drumul la grantul 1 și 2. Dăm eșalonat tocmai ca să nu aglomerăm aplicația, la două zile 
diferență”, a spus ea. 
Premierul Ludovic Orban a cerut deschiderea sesiunilor până cel târziu la 1 octombrie: „Cel târziu la 1 
octombrie trebuie să dăm drumul”. 
„Cu siguranță. Cred că o să ajungă în Monitorul Oficial mâine, deci de luni (28 septembrie nr.)...”, a 
răspus secretarul de stat Daniela Nicolescu. 
Totuși, modificările de OUG 130/2020, care se referă la adăugarea de noi domenii de finanțare și 
inversarea unor indicatori privind rata internă de rentabilitate a proiectelor pentru măsura 3 (investiții), 
la în grila de punctaj, figura pe ordinea de zi publică a ședinței de guvern de joi ca fiind în primă lectură. 
Aceasta ar fi însemnat că proiectul de ordonanță de urgență nu urma să fie aprobat în ședința de guvern 
de joi, 24 septmebrie, ci într-o ședință ulterioară. De altfel, consultarea publică de la Ministerul 
Fondurilor Europene pentru aceste modificări se încheie abia sâmbătă, 26 septembrie. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-domenii.htm
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Ministerul Economiei a publicat joi o nouă formă a procedurii pentru măsura1 - microgranturi de 2.000 
de euro pentru IMM, PFA, ONG și cabinete medicale individuale. 
Reamintim că înscrierea la ajutoarele de 2.000 - 200.000 de euro se face în 2 etape pentru fiecare din 
cele 3 măsuri de sprijin: în prima etapă, care a început, utilizatorii creează profiluri cu parolă, iar în etapa 
a doua, care urmează să fie lansată, se cer efectiv banii de la stat. 
Platforma electronică de accesare a ajutoarelor de stat în valoare totală de 1 miliard de euro, din fonduri 
europene și de la bugetul de stat, este aceasta: https://granturi.imm.gov.ro/auth/login . 
Modificările din Parlament la OUG 130 bat pasul pe loc 
Între timp, alte modificări, propuse de patronii IMM din Consiliul Național al Întreprinderilor Mici și 
Mijlocii, au rămas în lucru în Camera Deputaților. 
Săptămâna aceasta, Comisia de buget a Camerei nu a aprobat un raport pentru proiectul de lege de 
aprobare a OUG 130/2020, cu amendamentele adoptate de Senat. Duminică, 27 septembrie, sunt 
alegeri locale, iar parlamentarii au plecat în teritoriu să ajute la campania electorală și la mobilizarea la 
vot, unii candidând ei înșiși pentru posturi de primari. 
Prin urmare, modificările dorite de patronii de firme mici și mijlocii membri ai Consiliului IMM se lasă 
așteptate. „Se pare că cei de la Guvern urmează să modifice codurile CAEN care vor beneficia de 
finanțări. Așteptăm să se hotărască. În concluzie, proiectul de lege pentru aprobarea ordonanței de 
urgență 130 nu intră pe ordinea de zi de săptămâna viitoare”, a declarat, pentru StartupCafe.ro, 
președintele Comisiei de buget din Camera Deputaților, Sorin Lazăr (PSD). 
„Nu a intrat încă acest rapot în comisie”, a confirmat, la rândul său, vicepreședintele Comisiei de buget, 
Iuliu Nosa (tot PSD). 
De menționat că proiectul de lege pentru aprobarea OUG 130/2020 a fost trimis pentru avize la alte 7 
comisii, din care doar 2 au apucat să trimită avizele (care sunt pozitive): Comisia de sănătate și Comisia 
de agricultură. 
Aceste modificări separate, cele aflate în lucru la Guvern și cele de la Parlament, sunt importante pentru 
coerența acordării finanțărilor de 1 miliard de euro. 
La măsurile 1 și 2 (microgranturile de 2.000 de euro, respectiv, granturile de capital de lucru de 2.000-
150.000 de euro) nu sunt diferențe mari, pentru că și Guvernul, prin cel mai recent proiect de modificare 
a OUG 130/2020 (inițiat de Ministerul Fondurilor Europene) completează lista de beneficiari de la 
granturile de capital de lucru cu câteva activități, cum sunt sălile de fitness și saloanele de coafură și 
înfrumusețare. 
Modificările din Parlament mai introduceau în plus și activități de viticultură, care, însă, sunt susceptibile 
de a fi excluse de Uniunea Europeană de la finanțarea prin Programul de Competitivitate, pentru că fac 
deja obiectul finanțărilor din Politica Agricolă Comună a UE, separat. 
Problema este însă cu măsura 3 - granturile de investiții de 50.000-200.000 de euro, pentru IMM-uri. 
Aici, modificările din Parlament (încă neadoptate de Camera Deputaților) prevăd schimbarea rdicală a 
grilei de punctaj, prin eliminarea indocatorului ratei interne de rentabilitate (RIR) a proiectelor 
și introducerea numărului de angajați și a ratei solvabilității generale a firmei drept criterii de punctare. 
De partea cealaltă, modificările puse de Ministerul Fondurilor Europene pe masa Guvernului, joi, în 
ședință, vizau păstrarea criteriului RIR, dar inversarea punctajului față de grila prezentă, din OUG 
130/2020. 
 Important este aici ca patronii IMM să nu fie puși în poziția de a-și face proiectele de investiții pe o grilă 
și apoi să se introducă de fapt o altă grilă de punctaj. Totuși, viteza modificărilor din Parlament pare să 
fie mai mică decât a celor din Guvern. Dacă proiectul de lege din Parlament nu intră săptămâna viitoare 
pe ordinea de zi a plenului Camerei Deputaților, cum a spus șeful Comsiei de buget, Guvernul are șanse 
să se miște mai repede și să pornească sesiunile de cerere a banilor europeni până pe 1 octombrie, cum 
a spus premierul Orban, adică până joia viitoare. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-pfa-imm-ong-procedura-noua-achizitii.htm
https://granturi.imm.gov.ro/auth/login
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-parlament.htm
http://cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?cam=2&idp=18846
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-domenii.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-parlament.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/modificare-punctaj-senat.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-domenii.htm
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Pe urmă, chiar dacă Parlamentul aprobă modificările sale de la grila schemei 3, acestea trebuie să fie 
promulgate și de președintele Iohannis și apoi publicate în Monitorul Oficial pentru a intra în vigoare. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Legea nr. 175/2020 va modifica, de la 13 octombrie 2020, procedura de vânzare a terenurilor 
agricole din extravilan 
De-a lungul istoriei sale recente, România a cunoscut perioade în care vânzarea terenurilor agricole a 
fost lipsită de orice restrângere (sub imperiul Codului civil 1864), perioade în care a fost controlată de 
stat (începând cu 1947) și chiar interzisă (începând cu 1974), perioade în care a fost treptat liberalizată 
din nou (în 1991, în 1998, în 2005 și, mai cu seamă, în 2011, sub imperiul Codului civil), pentru ca în 
prezent să trăim o tendință de limitare și de birocratizare a circulației juridice a terenurilor agricole (în 
2014 și, cel mai recent, în 2020). 
Între data publicării acestui articol și intrarea în vigoare a Legii nr. 175/2020 mai sunt doar 20 de zile. 
Legea 175/2020, de modificare și completare a Legii nr. 17/2014 privind unele măsuri de reglementare a 
vânzării-cumpărării terenurilor agricole situate în extravilan și de modificare a Legii nr. 268/2001 privind 
privatizarea societăților comerciale ce dețin în administrare terenuri proprietate publică și privată a 
statului cu destinație agricolă și înființarea Agenției Domeniilor Statului a fost publicată în Monitorul 
Oficial, Partea I nr. 741 din 14 august 2020 și va intra în vigoare la 13 octombrie 2020. 
Deși mulți au sperat că proiectul legii nr. 175/2020 nu va rezista controlului de constituționalitate a 
priori, această speranță nu s-a materializat, iar momentul intrării în vigoare se apropie. Legea 175/2020 
va complica procedura de vânzare a terenurilor agricole situate în extravilan prin extinderea categoriilor 
de preemptori și prin majorarea termenelor procedurale. 
Cum este acum, sub imperiul Legii 17/2014? 
1. Preemptorii 
În prezent, Legea nr. 17/2014 prevede că vânzarea terenurilor agricole situate în extravilan se face cu 
respectarea dreptului de preempțiune pentru patru categorii de preemptori, în următoarea ordine: (1) 
coproprietarii, (2) arendașii, (3) proprietarii vecini și (4) statul român, prin Agenția Domeniilor Statului. 
2. Procedura 
Oferta de vânzare se înregistrează la primăria în raza căreia se află terenul, iar preemptorii sunt ținuți să 
își manifeste în scris intenția de cumpărare, să comunice acceptarea ofertei vânzătorului și să o 
înregistreze la sediul primăriei unde aceasta a fost afișată. 
În cazul în care niciun preemptor nu își manifestă intenția de cumpărare, Ministerul Agriculturii și 
Dezvoltării Rurale, prin structurile sale teritoriale (pentru terenurile de până la 30 de hectare inclusiv) 
sau centrale (pentru terenurile de peste 30 de hectare) emite avizul final necesar încheierii contractului 
de vânzare în formă autentică de către notarul public sau necesar pronunțării de către instanță a unei 
hotărâri judecătorești care ține loc de contract de vânzare. 
Dispozițiile legii nu se aplică înstrăinărilor între coproprietari, soți, rude și afini până la gradul al treilea, 
inclusiv. 
3. Durata 
În termen de o zi lucrătoare de la data înregistrării ofertei de vânzare, primăria are obligația să afișeze 
timp de 30 de zile (termenul de preempțiune) oferta de vânzare la sediul său și, după caz, pe pagina de 
internet a acesteia. 
4. Sancțiunile 
Înstrăinarea făcută cu nerespectarea dreptului de preempțiune este lovită de nulitate relativă, iar fapta 
este contravenție și se sancționează cu amendă de la 50.000 lei la 100.000 lei. 
Vânzarea liberă a terenului la un preț mai mic decât cel cerut în oferta de vânzare ori în condiții mai 
avantajoase este lovită de nulitate absolută. 
Cum va fi după 13 octombrie 2020, ca urmare a modificării Legii 17/2014 prin Legea 175/2020? 
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1. Preemptori mai mulți 
În loc de 4 categorii de preemptori, vom avea 7 clase de preemptori, în următoarea ordine: 
(1) coproprietarii, rudele de gradul I, soții, rudele și afinii până la gradul al treilea inclusiv, (2) proprietarii 
investițiilor agricole pentru culturile de pomi, viță-de-vie, hamei, irigații exclusiv private 
și/sau arendașii care sunt de cel puțin 5 ani în România, (3) proprietarii și/sau arendașii terenurilor 
agricole vecine cu terenul supus vânzării, prioritar cu cel mai mare hotar comun / tânăr fermier / din 
aceeași unitate administrativ-teritorială (4) tinerii fermieri (de până la 40 de ani), cu domiciliul sau 
reședința în România de cel puțin 1 an, prioritar care desfășoară activități de zootehnie (5) Academia de 
Științe Agricole și Silvice «Gheorghe Ionescu-Șișești» și unitățile de cercetare- dezvoltare din domeniile 
agriculturii, silviculturii și industriei alimentare, (6) persoane fizice cu domiciliul/reședința situat/situată 
în unitățile administrativ-teritoriale unde este amplasat terenul sau în unitățile administrativ-teritoriale 
vecine, (7) statul român, prin Agenția Domeniilor Statului. 
2. Procedura mai complexă 
În cazul în care niciun preemptor nu își va manifesta intenția de cumpărare, vânzarea nu va mai fi liberă, 
ci va putea să fie făcută în termen de 30 de zile către anumiți potențiali cumpărători specializați (1) 
persoane fizice cu domiciliul sau reședința în România în ultimii 5 ani, timp în care a desfășurat activități 
agricole în România și este înregistrată de autoritățile fiscale române (altfel spus, către agricultori 
persoane fizice) sau către (2) persoane juridice cu sediul social și/sau sediul secundar în România în 
ultimii 5 ani, timp în care a desfășurat activități agricole în România în proporție de cel puțin 75% din 
venitul total, cu asociatul / acționarul care deține controlul cu domiciliul sau reședința în România în 
ultimii 5 ani (altfel spus, către societăți din domeniul agriculturii). În cazul în care potențialul comparator 
nu îndeplinește condițiile menționate, Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Rurale va emite aviz 
negativ. 
Dacă în această perioadă de 30 de zile, de după cele 45 de zile lucrătoare de preempțiune, niciunul 
dintre potențialii cumpărători nu va îndeplini condițiile menționate, vânzarea va fi liberă. 
Decesul vânzătorului sau al preemptorului înainte de încheierea contractului de vânzare sau înainte de 
pronunțarea hotărârii judecătorești care ține loc de contract de vânzare atrage anularea avizului final. 
3. Termene mai lungi 
Oferta de vânzare se va înregistra în continuare la primărie, care va avea însă obligația să notifice 
înregistrarea ofertei de vânzare către titularii dreptului de preempțiune, la domiciliul, reședința sau, 
după caz, la sediul acestora, în termen de cel mult 10 zile lucrătoare. Deși întârzie procedura, aceasta 
garantează o mai bună protecție a drepturilor preemptorilor față de simpla afișare a ofertei de vânzare 
la sediul primăriei și pe pagina de web. 
Ofertele de vânzare vor fi publicate și pe site-ul Ministerul Agriculturii și Dezvoltării Rurale. 
Termenul de preempțiune va crește la 45 de zile lucrătoare și va începe să curgă de la primirea notificării 
din partea primăriei, timp în care vânzătorul poate retrage oferta. 
În următoarele 30 de zile consecutive termenului de preempțiune, vânzarea se va putea face doar către 
potențialii cumpărători specializați, după care vânzarea se va putea face către oricine, în baza 
procesului-verbal de finalizare a procedurii emis de primării. 
4. Impozite noi 
În cazul înstrăinării terenului agricol în mai puțin de 8 ani de la cumpărare sau în cazul înstrăinării 
pachetului de control al societăților care au cel puțin 25% din active terenuri agricole situate în 
extravilan, diferența dintre prețul de vânzare și cel de cumpărare, în baza grilei notarilor din respectiva 
perioadă, se va impozita cu 80%. 
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5. Păstrarea destinației terenului 
Proprietarii terenurilor agricole situate în extravilan au obligația să le utilizeze exclusiv în vederea 
desfășurării activităților agricole de la data cumpărării, iar în situația în care pe terenul agricol există 
investiții agricole pentru culturile de pomi, viță-de-vie, hamei și irigații exclusiv private se va păstra 
destinația agricolă a acestor investiții. La prima vedere, această obligație nu este corelată cu 
posibilitatea schimbării categoriei de folosință a terenurilor arabile situate în extravilan prevăzută de art. 
78 din Legea nr. 18/1991. 
6. Sancțiuni mai mari 
Înstrăinarea făcută cu nerespectarea dreptului de preempțiune va fi lovită de nulitate absolută, iar fapta 
va fi contravenție și se va sancționa cu amendă de la 100.000 lei la 200.000 lei. 
În loc de concluzie 
Scopurile declarate ale Legii nr. 175/2020, conform expunerii sale de motive, sunt (1) stimularea 
tinerilor agricultori, (2) extinderea și consolidarea exploatațiilor agricole ale producătorilor agricoli 
existenți, (3) asigurarea unei dezvoltări durabile a agriculturii în general. 
Timpul va dovedi dacă aceste scopuri vor fi atinse prin modificările aduse de Legea nr. 175/2020 
circuitului civil al terenurilor agricole din extravilan, însă câteva concluzii sunt previzibile a priori: 

 vânzătorii (în special cei mici) vor afectați de limitarea suplimentară a posibilității de alegere liberă a 
potențialului cumpărător, având în vederea necesitatea parcurgerii unei proceduri mai complexe și mai 
lungi de preempțiune (o cerere mai mică, un preț mai mic); 

 impozitele noi pe vânzarea terenurilor la mai puțin de 8 ani de la achiziție pot afecta capacitatea micilor 
fermieri de a răspunde situațiilor de piață, care nu vor mai putea folosi terenul propriu ca sursă de 
finanțare; 

 obligativitatea menținerii destinației agricole a terenurilor nu este corelată cu prevederile legale in 
vigoare privind scoaterea terenurilor din circuitul agricol și poate afecta producătorii de energie 
regenerabilă sau de parcuri industriale. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Fermierii pot solicita, incepand de vineri, sprijin financiar pentru atenuarea pierderilor suferite din 
cauza pandemiei 
Fermierii romani pot solicita, incepand de vineri, sprijinul financiar acordat prin masura 21 din 
Programul National de Dezvoltare Rurala (PNDR) 2014 - 2020, pentru atenuarea efectelor generate de 
pandemia Covid-19 in sectorul zootehnic - bovine, ovine, caprine, dar si in cel vegetal - legume-fructe si 
cartofi. 
Potrivit Agentiei de Plati si Interventie pentru Agricultura (APIA), fondurile disponibile in cadrul Masurii 
21 - Sprijin temporar cu caracter exceptional acordat fermierilor si IMM-urilor se ridica la 150 de 
milioane de euro, iar depunerea solicitarilor se va face in perioada 25 septembrie - 23 octombrie 2020. 
Sprijinul va fi acordat sub forma de suma forfetara raportata la dimensiunea fermei si urmeaza sa fie 
platit pana la data de 30 iunie 2021, pe baza cererii de sprijin aprobata de autoritatea competenta pana 
la 31 decembrie 2020. 
"Sprijinul are in vedere atenuarea problemelor legate de lichiditati care pericliteaza continuitatea 
activitatilor agricole, respectiv a productiei primare in agricultura, in sectoarele antementionate, acestea 
fiind cele mai afectate de impactul COVID-19. Avand in vedere pierderile suferite din cauza pandemiei 
de COVID- 19, fermierii vor fi sprijiniti in vederea reluarii fluxului tehnologic normal al fermei si 
mentinerea viabilitatii fermelor", precizeaza sursa citata. 
Potentialii beneficiari ai acestui sprijin temporar cu caracter exceptional sunt fermierii activi, crescatori 
de animale din speciile bovine, ovine/caprine, si/sau fermieri din sectorul vegetal, respectiv cei din 
sectorul de legume-fructe si cartofi, inscrisi in evidenta APIA cu cod unic de identificare, care au depus 
cerere unica de plata in anul 2020 si care respecta criteriile de eligibilitate, specifice schemei de sprijin 
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temporar cu caracter exceptional acordat fermierilor si IMM-urilor care au fost afectati in mod deosebit 
de criza COVID-19. 
Conform APIA, cererile de solicitare a sprijinului temporar cu caracter exceptional aferente sectoarelor 
bovine, ovine, caprine, precum si sectoarelor legume-fructe si cartofi, insotite de documentele generale 
si specifice, pot fi depuse la centrele judetene/locale ale Agentiei de Plati si Interventie pentru 
Agricultura, respectiv al Municipiului Bucuresti sau transmise prin fax, posta sau format electronic 
scanat prin e-mail, cu conditia asumarii prin semnatura de catre beneficiar pe fiecare pagina a 
documentului transmis. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Legea care scoate educația sexuală din școli este constituțională - CCR 
Legea prin care "educația sexuală” în școli este înlocuită cu "educație sanitară” este constituțională, a 
decis joi Curtea Constituțională, care a respins astfel sesizarea lui Klaus Iohannis. Actul normativ prevede 
că în şcoli se vor derula, doar cu acordul scris al părinţilor sau al reprezentanţilor legali ai copiilor, 
programe de educaţie pentru viaţă, inclusiv de educaţie sanitară, pentru prevenirea contractării bolilor 
cu transmitere sexuală şi a gravidităţii minorelor. 

 "A respins, ca neîntemeiată, obiecţia de neconstituţionalitate formulată de preşedintele României şi a 
constatat că este constituţională, în raport cu criticile formulate, Legea pentru modificarea şi 
completarea Legii 272/2004 privind protecţia şi promovarea drepturilor copilului", este decizia CCR. 
În 3 iunie, deputații au adoptat proiectul prin care este eliminată sintagma „educație sexuală” din lege, 
înlocuind-o cu „educație sanitară”. Derularea acestor programe urma să se facă doar cu acordul scris al 
părinților, potrivit legii votate de parlamentari. 
Iohannis a atacat actul normativ la CCR, spunând că, prin modul în care a fost adoptat, precum și prin 
conținutul normativ, încalcă Constituția. 
Iohannis invocă, printre altele, că legea nu definește noțiunea de "educație sanitară", nerezultând ce 
reprezintă aceasta. El mai spune că prin eliminarea sintagmei "cel puțin o dată pe semestru” nu reiese 
clar dacă programa școlară este modificată în sensul introducerii acestei discipline pe tot parcursul 
anului școlar sau, dimpotrivă, este eliminată acea garanție instituită inițial, prin care legiuitorul a urmărit 
ca programele de educație pentru viață să fie efectiv puse în practică cel puțin o dată pe semestru, în 
beneficiul elevilor. 
În sesizarea către CCR, Iohannis mai arată că este neclar și momentul în care trebuie să se solicite 
acordul scris al părinților sau al reprezentanților legali ai copiilor în vederea participării la aceste 
programe de educație. 
 (Sursa: hotnews.ro) 
 

 CCR declara constitutionala Legea care anuleaza desfiintarea Institutului Revolutiei. Institutia e 
condusa de Ion Iliescu si Gelu Voican Voiculescu 
Curtea Constitutionala a respins ca neintemeiata, cu unanimitate de voturi, obiectia Guvernului pe 
Legea pentru respingerea Ordonantei de urgenta a Guvernului 91/2019 privind desfiintarea Institutului 
Revolutiei Romane din Decembrie 1989. Prin urmarea, actul normativ este constitutional, 
decizia CCR fiind definitiva. 
Pe 10 iunie, Senatul a respins, in calitate de for decizional, proiectul de lege prin care era solicitata 
desfiintarea Institutului Revolutiei Romane din Decembrie 1989. 
In decembrie 2019, Guvernul a adoptat Ordonanta de Urgenta privind desfiintarea Institutului Revolutiei 
Romane. 
Institutul Revolutiei Romane s-a aflat in centrul unui scandal dupa ce a decis organizarea unui concert pe 
22 decembrie, gest calificat de mai multe organizatii civice drept o jignire adusa memoriei eroilor martiri 
ai Revolutiei din 1989 si urmasilor acestora. Aceleasi organizatii au cerut demiterea lui Ion Iliescu si a lui 
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Gelu Voican Voiculescu de la conducerea acestei institutii, precum si reformarea ei. 
Pe 6 iulie, Guvernul a sesizat Curtea Constitutionala in legatura cu respingerea actului normativ care 
aproba aceasta ordonanta de urgenta. 
In forma acelei OUG era prevazuta desfiintarea Institutului Revolutie Romane din Decembrie 1989, prin 
abrogarea Legii 556/2004 prin care a fost infiintat institutul. Actul normativ adoptat de Executiv mai 
spune ca "in termen de 30 de zile de la data intrarii in vigoare a prezentei ordonante de urgenta, prin 
hotarare a Guvernului, se va stabili destinatia patrimoniului Institutului Revolutiei Romane din 
Decembrie 1989". 
Executivul argumenta desfiintarea institutului prin faptul ca de la infiintare si pana in prezent s-a dovedit 
ca activitatea acestuia este irelevanta "in raport cu sumele cheltuite de la bugetul de stat prin 
intermediul transferurilor realizate din bugetul Senatului Romaniei", in conditiile in care, inca de la 
constituirea sa, "institutia a reprezentat o platforma politica, iar in pofida enuntarii veniturilor proprii ca 
sursa de finantare, inca de la inceput activitatea institutiei a fost finantata de la bugetul de stat aproape 
in totalitate". 
"In raport cu obiectul de activitate enuntat in cuprinsul legii de functionare a Institutului Revolutiei 
Romane din Decembrie 1989 se poate constata, in mod obiectiv, faptul ca acesta nu a reprezentat in 
mod real un deziderat al institutiei. In fapt, evenimentele organizate de Institutul Revolutiei Romane din 
Decembrie 1989 au vizat propagarea in spatiul public a unor interpretari asupra Revolutiei Romane din 
1989 menite sa se contrapuna cercetarilor aflate in curs, desfasurate de organele de ancheta in <>", mai 
arata OUG emisa de Executiv. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Consilierul economic al premierului Orban: Exista o dorinta puternica a Guvernului sa inceapa 
exploatarea gazelor din Marea Neagra 
Guvernul Romaniei doreste exploatarea resurselor de gaze din Marea Neaga si va trata cu atentie 
subiectul incepand din decembrie, pentru a nu exista discutii care sa afecteze aceste proiecte, a 
declarat, joi, Tanase Stamule, consilierul pe probleme economice al premierului Romaniei. 
El a participat la conferinta online "Energia in priza", organizata de ziarul Bursa. 
"In ceea ce priveste Marea Neagra, exista o dorinta puternica a Guvernului sa inceapa exploatarea 
gazelor de acolo, iar subiectul va fi tratat cu mare atentie incepand cu luna decembrie (cand vor avea loc 
alegeri parlamentare - n.r.), ca sa nu apara tot felul de discutii care nu sunt utile si care sa afecteze 
proiectul. Este prioritar pentru noi sa exploatam acele resurse", a spus Stamule. 
El s-a referit si la importanta dezvoltarii retelelor de gaze pe teritoriul Romaniei. 
"Avem suficiente rezerve sa acoperim Romania, insa, astazi, doar 30% dintre cetateni au acces la gaze. 
Se rezolva astfel si problema taierilor de paduri, pentru ca multi oameni inca folosesc lemne pentru a se 
incalzi", a precizat consilierul premierului. 
Extinderea retelelor de gaz va duce inclusiv la o crestere a atractivitatii economice in localitatile care vor 
fi racordate, a mentionat el. 
"Cand vin investitorii la Guvern, intreaba de cateva lucruri: prima intrebare, bineinteles, este daca exista 
autostrada in zona in care vor sa investeasca, iar urmatoarea intrebare este daca exista retele de gaz. De 
aceea este prioritate zero ca aceste retele sa ajunga in cat mai multe regiuni ale Romaniei, in paralel cu 
dezvoltarea retelei de autostrazi. Trebuie sa folosim gazele pe care le avem, pentru ca cine stie cum va 
evolua tehnologia in urmatorii zeci de ani si vom ramane cu ele nefolosite. O sa se avanseze tehnologic", 
a aratat Stamule. 
In Marea Neagra romaneasca exista un potential de 200 de miliarde de metri cubi de gaze, potrivit 
Agentiei Nationale pentru Resurse Minerale, insa marile proiecte sunt inghetate din cauza legislatiei din 
sectorul petrolier offshore. 
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OMV Petrom si ExxonMobil sunt parteneri egali in proiectul de explorare a zacamantului de mare 
adancime Neptun din Marea Neagra, estimat la 42 - 84 de miliarde de metri cubi de gaze. Spre 
comparatie, Romania produce in prezent circa 10-11 miliarde de metri cubi de gaze pe an. 
Anul trecut, Exxon si-a anuntat intentia de a se retrage din Romania. La randul lor, reprezentantii OMV 
Petrom au sustinut in mai multe randuri ca extractia gazelor din perimetrul Neptun Deep va deveni 
incerta, daca nu va fi modificata Legea offshore. 
Ministrul Economiei, Energiei si Mediului de Afaceri, Virgil Popescu, a declarat in repetate randuri, inca 
de la preluarea mandatului, ca legislatia din sectorul petrolier offshore va trebui aprobata in Parlament 
prin consens politic, iar Guvernul nu va avea nicio initiativa in acest sens. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Giorgiana Hosu a demisionat de la șefia DIICOT, după ce soțul său a fost condamnat pentru corupție 
Giorgiana Hosu a demisionat din funcția de procuror-șef al Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de 
Criminalitate Organizată şi Terorism, în contextul în care soțul acesteia, Dan Hosu, a fost condamnat joi 
la 3 ani de închisoare cu suspendare. Anunțul privind demisia șefei DIICOT a fost făcut joi seară de 
Ministerul Justiției. 
MJ susține că demisia șefei DIICOT "a fost motivată de preocuparea de a proteja credibilitatea instituţiei 
şi a avut la bază un context cu care nu a avut vreo legătură şi din cauze care nu îi sunt imputabile". 
Conducerea DIICOT va fi asigurată de către procurorul șef adjunct Oana Daniela Pâțu. 
Giorgiana Hosu a fost numită în funcția de procuror-șef al DIICOT în martie, prin decret semnat de Klaus 
Iohannis, în pofida avizului negativ dat de Consiliul Superior al Magistraturii. Postul rămăsese vacant în 
octombrie 2019, după ce Felix Bănilă a demisionat, la solicitarea lui Klaus Iohannis, în urma cazului 
Caracal. 
Anunțul Ministerului Justiției: 
"Ministrul Justiţiei a avut astăzi o întrevedere cu doamna Elena Giorgiana Hosu, Procuror Şef al Direcţiei 
de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism și doamna Oana Daniela Pâțu, 
Procurorul Şef Adjunct al Direcției. 
În cadrul întrevederii, Ministrul Justiției a fost informat de doamna Elena Giorgiana Hosu de decizia sa de 
a demisiona din funcția de Procuror Șef al Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate 
Organizată şi Terorism, precum și despre faptul că decizia a fost deîndată înaintată de dna Procuror Șef 
al Direcției către CSM Secția pentru Procurori. 
Demisia procurorului şef DIICOT a fost motivată de preocuparea de a proteja credibilitatea instituţiei şi a 
avut la bază un context cu care nu a avut vreo legătură şi din cauze care nu îi sunt imputabile. 
Conducerea DIICOT va fi asigurată în continuare de către Procurorul Şef Adjunct DIICOT, Oana Daniela 
Pâțu, în conformitate cu prevederile legale. 
Ministrul Justiţiei va susţine în continuare activitatea DIICOT, în limita competenţelor sale, solicitând 
tuturor procurorilor să îşi continue fără oprire sau rezerve activităţile profesionale din cadrul dosarelor 
pe care le instrumentează". 
Dan Hosu, soțul șefei DIICOT, Giorgiana Hosu, a fost condamnat joi la 3 ani de închisoare cu suspendare 
în dosarul de corupție în care este judecat. Decizia a fost pronunțată de Tribunalul București și nu este 
definitivă. 
Conform minutei instanței, magistrații au dispus în cazul lui Dan Hosu 2 ani și 6 luni de închisoare pentru 
acces ilegal la un sistem informatic și 1 an și 6 luni pentru infracțiunea de instigare la folosire în orice 
mod, direct sau indirect, de informații ce nu sunt destinate publicității ori permiterea accesului unei 
persoane neautorizate la asemenea informații, în scopul obținerii pentru sine sau pentru altul de bani, 
bunuri ori alte foloase necuvenite.  
El a fost achitat pentru infracțiunile de trafic de influență și de dare de mită. Instanța a dispus contopirea 
pedepselor principale, urmând ca în final să execute 3 ani de închisoare cu suspendare. 
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Președintele Klaus Iohannis spunea că dacă se va ajunge ca Dan Hosu, soțul șefei DIICOT, Giorgiana 
Hosu, să fie condamnat în procesul de corupție nu va sta să aștepte "să miște alții rotițele", el 
răspunzând astfel întrebat dacă o va revoca pe șefa DIICOT, în cazul condamnării soțului acesteia. Legat 
de avizul negativ al CSM privind numirea Giorgianei Hosu, Iohannis a ținut să puncteze că în document 
nu era menționată această situație. 
Întrebat din nou, miercuri, în conferința de presă, dacă o va revoca pe Giorgiana Hosu în cazul unei 
decizii de condamnare a soțului acesteia, Iohannis a spus că "dacă apare o condamnare cu siguranță nu 
va rămâne fără urmări", aceasta fiind "self evident". 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Românii pot achita online, de astăzi, și taxele pentru permisul auto, certificatul de înmatriculare și 
autorizația de circulație provizorie 
Începând de joi, 24 septembrie, plățile pentru contravaloarea permiselor de conducere realizate de 
persoanele fizice pot fi achitate online, prin Ghișeul.ro, a anunțat Autoritatea pentru Digitalizarea 
României (ADR). De asemenea, plățile pentru autorizațiile de circulație provizorie și pentru certificatul 
de înmatriculare, realizate de persoanele fizice sau juridice, pot fi achitate prin ghișeul virtual – rapid, 
sigur, fără cozi sau comisioane, spune ADR. 
Adăugarea acestor servicii în platforma administrată de Autoritatea pentru Digitalizarea României (ADR) 
este rezultatul interconectării sistemelor informatice ale Direcției Regim Permise Conducere și 
Înmatriculare Vehicule (DRPCIV) și ale Regiei Autonome Administrația Patrimoniului Protocolului de Stat 
(RA-APPS). 
„De la crearea Autorității pentru Digitalizarea României, peste 50 de noi tipuri de servicii publice au fost 
integrate în platforma www.ghiseul.ro, fiind accesibile la un click distanță.  
Astăzi, am făcut încă un pas către interoperabilitatea instituțiilor publice. Vă îndemn să fiți responsabili 
și să folosiți aceste mijloace online de plată. Vă protejați de riscurile sanitare asociate pandemiei COVID-
19 și economisiți timp prețios. Interconectând instituțiile publice, digitalizăm România și transformăm 
cozile în click-uri”, a precizat vicepreședintele ADR, Octavian Oprea. 
Potrivit autorității, în total, pe www.ghiseul.ro pot fi achitate acum peste 300 de tipuri de plăți. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Peste 800 de universitari reclamă la CCR legea care interzice referirea la identitatea de gen în şcoli 
SNSPA, cu susţinerea altor universităţi din România, centre şi institute de cercetare, asociaţii 
profesionale universitare şi sprijinită de peste 800 de profesori şi cercetători români şi străini, a depus la 
Curtea Constituţională un punct de vedere prin care susţine sesizarea preşedintelui Klaus Iohannis 
privind neconstituţionalitatea Legii pentru modificarea art. 7 din Legea Educaţiei Naţionale 1/2011, prin 
care se interzice în instituţiile de învăţământ referirea la identitatea de gen, informează Agerpres. 
Sesizarea respectivă urmează să fie discutată de CCR pe data de 30 septembrie. 
Într-un comunicat remis joi, Şcoala Naţională de Studii Politice şi Administrative (SNSPA) a anunţat că, 
alături de Universitatea de Vest din Timişoara, cu susţinerea altor universităţi din România şi din 
întreaga lume, a unor centre şi institute de cercetare, asociaţii profesionale universitare şi sprijinită de 
885 profesori şi cercetători români şi străini, a depus la Curtea Constituţională a României un punct de 
vedere legal, un „prieten al curţii”, Amicus Curiae, elaborat în sprijinul sesizării de neconstituţionalitate 
asupra Legii nr. 87/2020 pentru modificarea art. 7 din Legea educaţiei naţionale nr.1/2011, pe care 
preşedintele Klaus Iohannis a formulat-o la data de 10 iulie. 
Demersul reprezintă o argumentaţie juridică a unor poziţii ferme, exprimate deja de patru universităţi 
din România, la momentul adoptării de către Parlament a Legii nr.87/2020, respectiv Universitatea 
Babeş-Bolyai (UBB) Cluj-Napoca, Universitatea din Bucureşti, Universitatea de Vest din Timişoara şi 
SNSPA. 

https://www.ghiseul.ro/ghiseul/public/taxe/taxe-speciale/id/eyJpZEluc3QiOiA3MjExLCAidGlwUGVycyI6MCwgInZhbGlkYXJpIjogImZhbHNlIiwgInRpdGx1IjogIlBlcm1pc2UgYXV0by8gQ2VydGlmaWNhdGUgZGUgw65ubWF0cmljdWxhcmUvIEF1dG9yaXphyJtpZSBwcm92aXpvcmllIn0%3D
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Conform SNSPA, prin acest „Amicus Curiae”, organizaţiile şi persoanele semnatare aduc argumente de 
natură juridică, ce demonstrează caracterul neconstituţional al prevederilor normative propuse de Legea 
pentru modificarea art.7 din Legea educaţiei naţionale nr.1/2011, dar şi sensul, importanţa şi 
necesitatea studiilor de gen într-un stat democratic. 
Demersul se bucură de o largă susţinere la nivel internaţional: 10 rectori ai unor universităţi prestigioase 
din Europa, prorectori şi decani ai unor instituţii relevante din Europa şi SUA, 39 de centre şi institute de 
cercetare, reţele şi asociaţii academice internaţionale au răspuns într-un termen foarte scurt cu mesaje 
clare de susţinere. 
Acestora li se adaugă peste 830 de semnături individuale ce aparţin unor profesori şi cercetători din 
domenii variate precum studii de gen, sociologie, ştiinţe politice, relaţii internaţionale, istorie, filosofie, 
istoria artei, ştiinţe ale comunicării. 
Universitari cu renume internaţional de necontestat se află în lista de semnatari, cu expertiză în 
domeniul studiilor de gen şi studiilor europene, ştiinţelor politice şi relaţiilor internaţionale, precum şi 
cercetători de vârf din spaţiul românesc, se arată în comunicat. 
Conform SNSPA, printre semnatari se află nume cunoscute publicului român: Katherine Verdery 
(profesor, City University of New York's Graduate Center), Gail Kligman (profesor UCLA), Maria Bucur 
(profesor Indiana University). 
Dintre universităţile reprezentate prin universitari se menţionează: Princeton, Harvard, Yale (SUA), 
Cambridge, King's College (UK), Paris Sorbonne, Universite libre de Bruxelles, Freie Universitat Berlin 
(UE). 
„În măsura în care asaltul asupra libertăţilor democratice pe calea atacului la studiile de gen şi la 
protecţia minorităţilor are o dimensiune internaţională - parte a tendinţelor iliberale din ultimii ani - 
dorim să subliniem prezenţa în listă a unor universitari de anvergură mondială, specialişti în diverse 
tematici din câmpul studiilor de gen: Judith Butler (profesor, University of California at Berkeley), 
Delphine Dulong (profesor, Universitatea Paris 1 Pantheon-Sorbonne, France), David Paternotte 
(profesor, Universite libre de Bruxelles), Joan W. Scott (profesor Emerita, Princeton New Jersey), Mieke 
Verloo (profesor, Radboud University, Nijmegen, Netherlands)”. 
Un grup de universitari români cu preocupări de cercetare în domeniul studiilor de gen au lucrat efectiv 
la dezvoltarea studiilor de gen din România şi la proiectul "Amicus Curiae": Mihaela Miroiu (profesor 
universitar, fondatoarea Masteratului Politici, Gen şi Minorităţi, SNSPA), Ionela Băluţă (profesor 
universitar, fondatoarea Masteratului Politicile egalităţii de şanse în context românesc şi european, 
master integrat într-un consorţiu de şapte universităţi europene, Universitatea din Bucureşti), Oana 
Băluţă (conferenţiar universitar, Universitatea din Bucureşti), Măriuca Oana Constantin (lector 
universitar, SNSPA), Iustina Ionescu (avocat, doctorand SNSPA), Liliana Popescu (profesor universitar, 
SNSPA). 
În 16 iunie, Senatul a adoptat proiectul care modifică Legea educaţiei naţionale şi care interzice „în 
unităţile, în instituţiile de învăţământ şi în toate spaţiile destinate educaţiei şi formării profesionale, 
inclusiv în unităţile care oferă educaţie extraşcolară”, activităţile „în vederea răspândirii teoriei sau 
opiniei identităţii de gen, înţeleasă ca teoria sau opinia că genul este un concept diferit de sexul biologic 
şi că cele două nu sunt întotdeauna aceleaşi”. 
Organizaţiile şi persoanele semnatare aduc în atenţia Curţii Constituţionale următoarele: 
1. Din punct de vedere juridic, Legea pentru modificarea art.7 din Legea educaţiei naţionale nr.1/2011: 
* îngrădeşte dreptul la libertatea de exprimare, inclusiv a opiniilor ştiinţifice, garantat de Constituţia 
României (art.30, alin.(1) şi (2) ) precum şi de Convenţia Europeană a Drepturilor Omului (art.10); 
* subminează libertatea de cercetare şi reprezintă o ingerinţă gravă a politicului în autonomia 
universitară, încălcând Constituţia României (art. 32); 
* contravine legislaţiei Uniunii Europene (în special art. 13 din Carta Drepturilor Fundamentale ale 
Uniunii Europene care garantează libertatea artelor şi a cercetării ştiinţifice), precum şi tratatelor 

https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24088690-senatul-interzice-orice-referire-identitatea-gen-scoli-alexandrescu-vor-desfiintate-masterate-asociatia-accept-cere-presedintelui-retrimiterea-parlament-legii.htm
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internaţionale - de exemplu Convenţia pentru eliminarea tuturor formelor de discriminare împotriva 
femeilor adoptată în cadrul ONU şi Convenţia Consiliului Europei privind prevenirea şi combaterea 
violenţei împotriva femeilor şi a violenţei domestice (Convenţia de la Istanbul) adoptată în cadrul 
Consiliului Europei; 
* propune o viziune asupra definiţiilor conceptelor de sex şi gen, care contrazice legislaţia internă în 
vigoare şi tratate internaţionale importante la care România este parte, precum Convenţia de la 
Istanbul. 
2. Din punct de vedere academic şi democratic, Legea pentru modificarea art.7 din Legea educaţiei 
naţionale nr.1/2011: 
* intervine brutal în demersurile ştiinţifice proprii spaţiului academic, pentru că interzice nu doar 
activităţi care abordează teorii şi opinii legate de dimensiunea de gen a identităţii umane, ci o întreagă 
disciplină legitimă de studiu şi de cercetare, şi anume studiile de gen, la care cercetătorii români au 
contribuit şi continuă să contribuie în mod semnificativ - disciplină prezentă în cercetarea academică 
mondială de peste 70 de ani; 
* ignoră rezultatele cercetării din domeniul studiilor de gen, care aduc contribuţii valoroase în domenii 
diverse: studii politice, istorie, sociologie, filosofie, antropologie, psihologie şi drept, studii literare, 
jurnalism, ştiinţe ale educaţiei, teatru, medicină şi tehnologie.  
Dovada importanţei studiilor de gen în spaţiul academic este certificată, între altele, prin existenţa 
centrelor de cercetare şi a programelor în domeniul studiilor de gen în toate marile universităţi ale lumii, 
precum şi dezvoltarea acestora (după 1989, odată cu democratizarea spaţiului universitar) şi în 
universităţile din România; 
* contravine misiunii fundamentale a spaţiului academic, care constă în producerea de cunoaştere şi 
formarea generaţiilor viitoare în spirit democratic - studiile de gen au un rol esenţial în formarea de 
cercetători şi experţi într-un domeniu fundamental pentru orice regim democratic: egalitatea de şanse şi 
egalitatea de gen; 
* încalcă normele şi criteriile de evaluare ale ARACIS, care a introdus discipline legate de studiile de gen 
în mai multe domenii din câmpul ştiinţelor sociale şi a acreditat programe de masterat cu specializare în 
studii de gen. 
Persoanele şi instituţiile semnatare consideră că există temeiuri de fapt şi de drept pentru constatarea 
caracterului neconstituţional şi nedemocratic al Legii pentru modificarea art.7 din Legea educaţiei 
naţionale nr.1/2011. 
(Sursa: hotnews.ro) 
 

 Decizie foarte importantă a Curții de Justiție a UE pentru domeniul energiei nucleare: Construcția de 
centrale nucleare poate fi sprijinită de stat / Efecte și pentru reactoarele 3 și 4 de la Cernavodă 
Curtea de Justiție a Uniunii Europene a emis o decizie favorabilă, pe 23 septembrie 2020, cu privire la 
conformitatea cu legislația europeană a mecanismelor de finanțare a proiectului de construcție a unei 
noi centrale nucleare de la Hinkley Point C în Marea Britanie, în urma contestației depuse de Austria cu 
privire la implementarea acestui proiect. Aceasta înseamnă că pentru construirea unor noi centrale 
nucleare, statul poate veni cu mecanisme de sprijin. Decizia poate avea efecte și în România pentru 
construirea reactoarelor 3 și 4 de la Cernavodă. 
Asociația Forumul Atomic Roman (ROMATOM) salută această decizie, considerând că reprezintă un 
mesaj de susținere a dezvoltării de noi capacități nucleare. 
În 2014, Guvernul Marii Britanii a aprobat o serie de mecanisme de finanțare pentru noile proiecte 
nucleare ale țării, inclusiv contracte pentru diferență (un fel de subvenții când prețurile sunt 
nefavorabile) și garanții emise de stat. Austria a contestat acest proiect și mecanismele de finanțare 
implementate, însă apelul a fost respins de către Curtea de Justiție a Uniunii Europene, inițial în 2018 și 
din nou în 2020. 
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Decizia Curții de Justiție a Uniunii Europene, care stabileste că proiectul noii centrale nucleare de la 
Hinkley Point C și mecanismele de finanțare sunt conforme cu legislația europeana și cu Tratatul 
EURATOM, confirmă unele elemente esențiale, potrivit ROMATOM: 

 Compatibilitatea cu piața internă în conformitate cu articolul 107 alineatul (3) litera (c) din Tratatul de 
funcționare al Uniunii Europene (TFUE). 

 Dreptul fiecărui Stat Membru ”de a alege diferite surse de energie și structura generală a aprovizionării 
sale cu energie”. 

 În absența unor norme specifice în Tratatul Euratom, normele Tratatului FEU privind ajutorul de stat 
sunt aplicabile în sectorul energiei nucleare. Regulile de finanțare a proiectelor nucleare prevăzute în 
Tratatul de Funcționare a Uniunii Europene au în vedere de asemenea impactul asupra mediului. Un 
proiect nuclear nou poate obține finanțare doar în condițiile demonstrării conformității cu legislația 
privind protecția mediului aplicabilă la nivel european. 
“Decizia Curții de Justiție a Uniunii Europene emisă în cazul Hinkley Point C reprezintă un semnal pozitiv 
pentru Statele Membre care inițiază sau continuă proiecte nucleare, stabilind ca prioritară independența 
în alegerea mixului energetic precum și faptul că energia nucleară se califică pentru a obține finanțare 
prin mecanisme competitive cu implicarea statului.  
În contextul țintelor de mediu stabilite de noul Green Deal European, multe State Membre se află în fața 
unor provocări majore privind asigurarea unui mix energetic viitor cu emisii reduse de carbon, iar energia 
nucleară se califică ca fiind o componentă importantă a mixului energetic în prezent și viitor”, a declarat 
Lucian Rusu, președintele ROMATOM. 
Energia nucleară asigură în prezent, la nivelul Uniunii Europene, aproape 50% din energia electrică cu 
emisii reduse de dioxid de carbon și 26% din totalul energiei electrice produse, asigurând 1,1 milioane 
locuri de munca și o cifră de afaceri anuala de 102 miliarde euro. Cu 109 reactoare în operare în 15 țări, 
la nivelul UE se află în construcție 4 reactoare nucleare noi în Finlanda, Franța și Slovacia și 8 în etapa de 
planificare în Bulgaria, Cehia, Finlanda, Ungaria și România. 
În România, energia nucleară asigură 18% din producția internă și 33% din total energie curată, creând 
11.000 locuri de munca în producție, cercetare, inginerie, lucrări, producție de echipamente, inovație, 
educație, cifră care ar putea crește la 19.000 în contextul demarării unor noi proiecte nucleare. 
“Pentru România, decizia Curții de Justiție a Uniunii Europene reprezintă un mesaj de susținere a 
dezvoltării de noi capacități nucleare, facând posibilă accesarea diferitelor opțiuni de finanțare. Desigur, 
fiecare proiect este analizat și evaluat în mod independent de către Comisia Europeană, însă, ROMATOM 
apreciază existența unui cadru legislativ care permite finanțarea marilor proiecte de investiții în 
domeniul nuclear. Pentru România, dezvoltarea de noi capacități nucleare este inclusă în toate scenariile 
Strategiei energetice a României până în anul 2030, cu perspectiva anului 2050, precum și în Planul 
National Integrat în domeniul Energiei și Schimbărilor Climatice (PNIESC) 2021-2030, motiv pentru care 
apreciem importanța opțiunii nucleare pentru țara noastră, în aliniament cu poziția statelor europene 
pro-nucleare”, a afirmat Teodor Chirica, președinte onorific ROMATOM. 
Ce înseamnă contractele de diferență de care ar putea beneficia reactoarele 3 și 4 de la Cernavodă 
Contractul pentru Diferență (CfD) este un mecanism de piață care funcționează prin stabilizarea 
veniturilor pentru producători, la un nivel de preț fix cunoscut sub numele de "preț de exercitare", 
acesta reprezentând, la nivel general, prețul final pe MWh pe care investitorul îl va obține ca urmare a 
aplicării CfD, potrivit unui memorandum al Guvernului din iunie 2020. 
Prețul de exercitare este un preț al energiei electrice care reflectă costul investiției într-o anumită 
tehnologie și este stabilit, în general, în urma licitațiilor derulate pentru acordarea sprijinului de tipul CfD 
sau prin negociere directă, în cazul unor proiecte unice (ex: proiectul Unităților 3 și 4 de la Cernavodă). 
Producătorii vor obține venituri din vânzarea de electricitate pe piața competitivă, iar în cazul în care 
prețul obținut de ei pe piață este sub prețul de exercitare, vor primi o diferență până la atingerea 
prețului de exercitare. Plăţile vor fi efectuate de către o entitate intitulată Contraparte. În schimb, dacă 

https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-24052921-producatorii-energie-nepoluanta-putea-primi-sprijin-pentru-construirea-capacitati-energetice-noi.htm
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prețul obținut de ei prin vânzarea de energie electrică pe piața concurențială este mai mare decât prețul 
de exercitare, producătorii beneficiari de CfD, vor trebui să ramburseze către Contraparte diferența 
respectivă, până la nivelul prețului de exercitare. 
Mecanismul de tip CfD nu garantează vânzarea energiei electrice produse, ci numai prețul de exercitare, 
cu corecțiile aferente, obligaţiile vânzării electricității fiind preluate exclusiv de către dezvoltatorul 
proiectului. 
Prin acest mecanism de piaţă, beneficiarii de CfD vor avea certitudinea obţinerii unui anumit nivel de 
venituri, care garantează recuperarea investiţiei iniţiale. Plăţile care vor fi efectuate de către 
Contraparte vor fi finanţate printr-o contribuție impusă tuturor consumatorilor de energie electrică. 
Eventualele fonduri suplimentare care ar rezulta din veniturile returnate de către beneficiari vor fi 
incluse în fondul de plată al Contrapărţii. 
Statul caută în Europa și SUA parteneri pentru construirea Reactoarelor 3 și 4 
În acest moment, statul român este în căutarea unor posibili parteneri pentru construirea reactoarelor 3 
și 4 de la Cernavodă. După cum a afirmat în mai multe rânduri ministrul economiei, viitorul partener ar 
putea fi un consorțiu euro-atlantic. 
Reamintim că acționarii Nuclearelectrica au renunțat la partenerii chinezi- China General Nuclear Power 
Corporation. Pe data de 12 iunie 2020, la solicitarea Ministerului Economiei, acționarii Nuclearelectrica 
au aprobat în ședința AGA de vineri încetarea negocierilor cu chinezii de la China General Nuclear Power 
Corporation pentru construirea reactoarelor 3 și 4 de la Cernavodă. A fost concretizată, astfel, intenția 
Guvernului de a renunța la chinezi și de a analiza alte opțiuni. 
În luna ianuarie, premierul Ludovic Orban a declarat într-un interviu acordat HotNews.ro. că statul 
român ar putea renunța la parteneriatul cu o firma chineză, vechi de aproape cinci ani, pentru 
construirea reactoarelor 3 și 4 de la Cernavodă. "Mie îmi este clar că nu o să meargă cu chinezii (...) Vom 
vedea cu ce partener (vor fi făcute reactoarele). Este vorba de partener și finanțare", a spus premierul. 
Tot în ianuarie, Virgil Popescu, ministrul economiei, energiei și mediului de afaceri, a declarat, într-
un interviu acordat HotNews.ro, că premierul Ludovic Orban a avut dreptate când a afirmat că îi este 
clar că "nu o să meargă cu chinezii" parteneriatul legat de construirea reactoarelor 3 și 4 de la 
Cernavodă. Virgil Popescu mai spunea că i se pare normal ca astfel de investiții strategice să fie făcute cu 
parteneri NATO. 
China General Nuclear Power Corporation, compania chineză implicată în proiect, a fost acuzată în 2016, 
de Guvernul SUA, de spionaj nuclear. De altfel, un comunicat al Departamentului de Justiție din 14 
aprilie 2016 arată că încă de pe atunci existau suspiciuni în acest sens. Vezi aici comunicatul 
Departamentului de Justiție. 
Cu toate acestea, discuțiile cu chinezii au continuat. 
În urmă cu un an, Ministerul Energiei ar fi propus ca suma pe care să o suporte investitorii să fie peste 
200 de milioane de euro anual. În mai 2019, la Ministerul Energiei a fost semnat un document numit 
acordul investitorilor în formă preliminară. De atunci nu s-a mai întâmplat nimic. 
Nuclearelectrica a semnat pe 9 noiembrie 2015, cu reprezentantii companiei China General Nuclear 
Power Corporation, Memorandumul de Intelegere privind construirea Unitatilor 3 si 4 CNE Cernavoda. 
Potrivit memorandumului, cele doua parti ar fi urmat să înființeze o companie de proiect, de tip joint-
venture, in care compania chineza va detine o participatie de cel putin 51% si care va prelua valoarea 
investitiei Nuclearelectrica in filiala sa EnergoNuclear SA (vechea companie de proiect). 
(Sursa: hotnews.ro) 
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 Centrul European pentru Prevenirea Bolilor: În România și alte șase țări evoluția cazurilor de COVID-
19 este foarte îngrijorătoare. Implementarea unor măsuri mai stricte pare a fi singura strategie viabilă. 
Potrivit raportului publicat de Centrul European pentru Prevenirea Bolilor în legătură cu situația 
epidemiologică din Uniunea Europeană și Marea Britanie, pandemia de Covid-19 are o evoluție în 
creștere în Europa.  
Situația este însă diferită: unele state au o evoluție stabilă, cu riscuri mici pentru populație (Belgia, Cipru, 
Finlanda, Germania, Grecia, Islanda, Italia, Letonia, Liechtenstein, Lituania, Polonia și Suedia), în timp ce 
în altele tendințele sunt îngrijorătoare. 
O astfel de evoluție negativă, atât privind numărul de infectări, cât și cel al persoanelor spitalizate și a 
ratelor crescute de deces a fost marcată începând cu 13 septembrie, în Bulgaria, Croația, Cehia, Ungaria, 
Malta, România și Spania. În unele zone locale sau regionale ale acestor țări, sistemul medical este deja 
sub presiune, precizează Centrul European. 
„Implementarea unor măsuri mai stricte, care s-au dovedit a fi eficiente în combaterea epidemiei în UE 
în primăvara anului 2020, pare a fi singura strategie disponibilă care ar putea asigura un impact moderat 
(spre deosebire de mare) al bolii asupra cetățenilor”, arată Centrul European pentru Prevenirea Bolilor 
Stella Kyriakides, comisar pentru sănătate și siguranță alimentară, a declarat: „Noua evaluare a riscurilor 
de astăzi ne arată în mod clar că nu putem lăsa garda jos. Având în vedere că unele state membre au 
înregistrat un număr mai mare de cazuri decât în perioada de vârf din martie, este clar că această criză 
nu a rămas în spatele nostru. Suntem într-un moment decisiv și toată lumea trebuie să acționeze decisiv 
și să folosească instrumentele pe care le avem.  
Aceasta înseamnă că toate statele membre trebuie să fie pregătite să implementeze măsuri de control 
imediat”.  
Evaluarea riscurilor făcută de autorități constată că intervențiile precum distanțarea fizică, igiena și 
utilizarea măștilor faciale s-au dovedit a nu fi suficiente pentru a reduce sau controla expunerea. Situația 
epidemiologică actuală prezintă un risc din ce în ce mai mare pentru grupurile de risc și pentru lucrătorii 
din domeniul sănătății. Centrul European solicită „acțiuni imediate de sănătate publică”. 
(Sursa: biziday.ro) 
 

 Comisia Europeană a adoptat o nouă legislație pentru finanțele digitale, plățile transfrontaliere cu 
cardul și criptoactivele 
Comisia Europeană a propus un nou pachet legislativ privind finanțele digitale. Foto: Getty Images 
Comisia Europeană a adoptat, joi, un nou pachet legislativ privind finanțele digitale, care include 
strategia privind finanțele digitale și strategia privind plățile de mică valoare, precum și propuneri 
legislative privind criptoactivele și reziliența digitală. Potrivit unui comunicat emis de Comisie, pachetul 
va stimula competitivitatea și inovarea europeană în sectorul financiar. 
“Pachetul va oferi consumatorilor mai multe opțiuni și oportunități în ceea ce privește serviciile 
financiare și plățile moderne, asigurând în același timp protecția consumatorilor și stabilitatea 
financiară. 
Măsurile luate astăzi vor fi esențiale pentru sprijinirea redresării economice a UE, deoarece vor debloca 
noi modalități de direcționare a finanțării către întreprinderile europene, jucând totodată un rol-cheie în 
punerea în aplicare a Pactului verde european și a Noii strategii industriale pentru Europa. Prin 
elaborarea unor norme mai sigure și mai ușor de utilizat, din punct de vedere informatic, de către 
consumatori, Comisia își propune să stimuleze inovarea responsabilă în sectorul financiar al UE, în 
special pentru întreprinderile digitale nou-înființate cu un grad ridicat de inovare, reducând totodată 
eventualele riscuri legate de protecția investitorilor, spălarea banilor și criminalitatea informatică”, arată 
sursa citată. 
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Obiectivul strategiei privind finanțele digitale este de a transforma serviciile financiare ale Europei în 
servicii mai ușor de utilizat din punct de vedere informatic și de a stimula inovarea responsabilă și 
concurența între furnizorii de servicii financiare din UE, potrivit executivului european. 
“Strategia va reduce fragmentarea pieței unice digitale, astfel încât consumatorii să poată avea acces la 
produse financiare la nivel transfrontalier și întreprinderile Fintech nou-înființate să își extindă 
activitatea și să se dezvolte. Aceasta va asigura faptul că normele UE privind serviciile financiare sunt 
adecvate pentru era digitală, pentru aplicații cum ar fi inteligența artificială și tehnologia blockchain. 
Gestionarea datelor se află, de asemenea, în centrul strategiei prezentate astăzi. În conformitate cu 
strategia mai amplă a Comisiei privind datele, obiectivul măsurilor adoptate astăzi este de a promova 
schimbul de date și finanțarea deschisă, menținând în același timp standardele foarte ridicate ale UE în 
materie de protecție a vieții private și a datelor. În cele din urmă, strategia urmărește să asigure condiții 
de concurență echitabile între furnizorii de servicii financiare, fie că este vorba de bănci tradiționale sau 
de întreprinderi din domeniul tehnologiei: aceeași activitate, aceleași riscuri, aceleași reguli”, conform 
comunicării. 
Strategia privind plățile de mică valoare „va permite consumatorilor să plătească mai ușor în magazine și 
să efectueze tranzacții de comerț electronic într-un mod sigur și convenabil. Strategia vizează realizarea, 
în UE, a unui sistem de plăți de mică valoare pe deplin integrat, care să includă soluții de plăți instant la 
nivel transfrontalier. Aceasta va facilita plățile în euro între UE și alte jurisdicții și va promova apariția 
unor soluții de plată naționale și paneuropen”, arată comunicatul. 
Noua legislație privind criptoactivele, care sunt o reprezentare digitală a valorilor sau a drepturilor care 
pot fi stocate și tranzacționate electronic, include „regulamentul privind piețele de criptoactive”. 
“Legislația va oferi claritate și securitate juridică emitenților și furnizorilor de criptoactive. Noile norme 
le vor permite operatorilor autorizați într-un stat membru să furnizeze servicii în întreaga UE 
(«procedura de pașaport»). Garanțiile includ cerințe de capital, custodia activelor, o procedură 
obligatorie de tratare a plângerilor pusă la dispoziția investitorilor și drepturi ale investitorului împotriva 
emitentului.  
Emitenții de criptoactive semnificative garantate cu active (așa numitele «criptomonede stabile» 
mondiale) ar face obiectul unor cerințe mai stricte (de exemplu, în ceea ce privește capitalul, drepturile 
investitorilor și supravegherea). 
De asemenea, Comisia propune astăzi un sistem-pilot pentru infrastructurile de piață care doresc să 
încerce să comercializeze și să efectueze tranzacții cu instrumente financiare sub formă de criptoactive. 
Acest sistem-pilot reprezintă o abordare a mediului de testare («sandbox») – sau a mediului controlat – 
care permite derogări temporare de la normele existente, astfel încât autoritățile de reglementare să 
poată dobândi experiență în utilizarea tehnologiei registrelor distribuite în cadrul infrastructurilor pieței, 
asigurându-se, în același timp, că pot face față riscurilor la adresa protecției investitorilor, a integrității 
pieței și a stabilității financiare. Obiectivul sistemului-pilot este de a le permite întreprinderilor să 
testeze și să dobândească mai multe cunoștințe despre modul în care se aplică în practică normele 
existente. 
Propunerea legislativă privind reziliența operațională digitală contribuie la împiedicarea atacurilor 
cibernetice și îmbunătățirea supravegherii serviciilor externalizate, potrivit Comisiei Europene. 
“Întreprinderile din domeniul tehnologiei sunt din ce în ce mai importante în domeniul finanțelor, atât 
ca furnizori de servicii informatice pentru firmele financiare, cât și ca furnizori de servicii financiare în 
sine. Actul legislativ propus astăzi privind reziliența operațională digitală urmărește să asigure faptul că 
toți participanții la sistemul financiar dispun de garanțiile necesare pentru a atenua atacurile cibernetice 
și alte riscuri. Legislația propusă va impune tuturor întreprinderilor să se asigure că pot face față tuturor 
tipurilor de perturbări și amenințări legate de tehnologia informației și comunicațiilor (TIC). Propunerea 
legislativă prezentată astăzi introduce, de asemenea, un cadru de supraveghere pentru furnizorii de TIC, 
cum ar fi furnizorii de servicii de cloud computing”, conform comunicatului. 
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 UE refuza sa-l recunoasca pe Aleksandr Lukasenko drept presedinte legitim, in pofida 'depunerii 
juramantului' 
Uniunea Europeana refuza sa-l recunoasca pe Aleksandr Lukasenko drept presedinte al Belarusului, in 
pofida juramantului depus in mod neasteptat de acesta miercuri pentru al saselea mandat, a declarat joi 
seful diplomatiei europene Josep Borrell, atragand atentia asupra 'lipsei oricarei legitimitati 
democratice' a liderului belarus si cerand o 'reevaluare a relatiilor' blocului comunitar cu Minskul, 
potrivit AFP. 
Alegerile din 9 august 'nu au fost nici libere, nici corecte. UE nu recunoaste rezultatele falsificate ale 
scrutinului. In consecinta, asa-zisa 'depunere de juramant' din 23 septembrie si noul mandat la care 
Aleksandr Lukasenko pretinde nu au nicio legitimitate democratica', afirma Borrell intr-un comunicat. 
Aleksandr Lukasenko, a carui realegere este puternic contestata de o parte a populatiei care participa cu 
regularitate la manifestatii de protest, a depus miercuri juramantul in mod neasteptat in cadrul unei 
ceremonii desfasurate cu usile inchise, despre care s-a aflat abia dupa incheierea ei. 
Anuntul a provocat imediat o noua manifestatie a opozitiei la Minsk, reprimata cu brutalitate de fortele 
de ordine, care au operat zeci de arestari. 
'Aceasta 'depunere de juramant' contrazice direct vointa unor paturi largi ale populatiei belaruse, 
exprimata in numeroase manifestatii pasnice, fara precedent (...) si ea nu va face decat sa agraveze criza 
politica' din tara, a indicat Borrell. 
'Avand in vedere situatia actuala, UE isi va reevalua relatiile cu Belarus', adauga el, fara alte precizari. 
UE a pregatit sanctiuni impotriva a 40 de personalitati belaruse considerate responsabile de represiunea 
impotriva manifestantilor si are in vedere de asemenea sanctiuni impotriva lui Aleksandr Lukasenko, 
conform unor surse diplomatice de la Bruxelles. 
Dar pentru aceasta este necesara unanimitatea statelor membre, insa Ciprul conditioneaza acceptul sau 
de adoptarea unor masuri pentru a constrange Turcia sa puna capat activitatilor de foraj pentru petrol si 
gaze in zona sa economica. Doua state - Suedia si Finlanda - refuza sanctionarea lui Lukasenko pentru a 
permite un rol de mediere din partea OSCE (Organizatia pentru Securitate si Cooperare in Europa), 
organizatie de securitate paneuropeana ce urmeaza sa fie prezidata de Suedia, potrivit acelorasi surse. 
Problema situatiei din Belarus si a eventualelor sanctiuni se asteapta sa fie abordata la summitul liderilor 
europeni din 1-2 octombrie la Bruxelles. 
'Reiteram ca ne asteptam ca autoritatile belaruse sa se abtina de la orice represiune si violente 
suplimentare impotriva poporului belarus si sa-i elibereze imediat si fara conditii pe toti cei care au fost 
arestati' in cadrul protestelor, a spus Josep Borrell joi, cerand 'noi alegeri democratice' in aceasta tara. 
(Sursa: ziare.com) 
 

https://ziare.com/international/turcia/

